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Videó: Díszülést tartott a Vajdasági Magyar Akadémiai Tanács 

A Vajdasági Magyar Akadémiai Tanács a kitüntetés alkalmából díszülést tartott a szabadkai Magyar Tannyelvű Tanítóképző Karon. 

A tudományos közélet szervezésében, az egyetemi oktatásban és a magyar tudományosság előmozdításában szerzett kiemelkedő 

érdemeiért Arany János-éremmel tüntették ki Takács Márta egyetemi tanárt, a matematikatudományok doktorát. […] Csányi 

Erzsébet, elnök, Vajdasági Magyar Akadémiai Tanács: Most már az Akadémiai Tanács hagyományává vált, hogy itthon is 

megünnepeljük azokat, akik Budapesten átvették Freund Tamástól, az MTA elnökétől a díjat, tehát saját köreink, tudós társadalmunk 

keretében itthon is megünnepeljük ezt az eseményt.” […] Az elismerés ösztönző erejű az egyetemi tanár számára. Takács Márta 

kiemelte, a vajdasági magyar felsőoktatás és a tehetséggondozás mindig a szíve csücske lesz…” Forrás: Pannonrtv.com: teljes cikk 

> 

 

Szlovákiában több választási körzetet lehetne kialakítani 

A TA3 televízió vasárnapi A politikában című vitaműsorában Matúš Šutaj Eštok belügyminiszter és Milan Majerský ellenzéki 

képviselő, a kereszténydemokraták elnöke ebben egyetértett. Šutaj Eštok szerint […] minden egyes kerületnek kellene egy-egy 

politikai képviselő Pozsonyban, mert így könnyebben áthelyezhetik a megoldandó problémák súlypontját"- szögezte le. […] A 

Magyar Szövetség üdvözli a választási rendszer átalakítására irányuló szándékot. A Magyar Szövetség szerint a jelenlegi rendszer 

nem veszi figyelembe a regionalizmus elvét, amely „hatványozottan hátrányos helyzetbe juttatja” Szlovákia déli és keleti régióit…” 

Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Véget ért a Tompa Mihály Országos Verseny 

A szombat esti ünnepélyes eredményhirdetéssel befejeződött a Kárpát-medence legnagyszabásúbb magyar vers- és prózamondó 

versenyének döntője Rimaszombatban. A Tompa Mihály Országos Versenyen hat kategóriában mérték össze tehetségüket azok, 

akik az iskolai, járási és kerületi fordulókból döntőbe jutottak. Az indulókat sávos rendszerben értékelték. Minden egyes 

kategóriában külön díjazta a zsűri a hazai magyar szerző művét előadó legsikeresebb versenyzőt…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk 

> 

Egyre nehezebb a toborzás, Fülektől Nagyszelmencig kevés a magyar diák, mondja a kassai ipari igazgatója 

Úgy vélem, egy fórumot kellene szervezni Kassán, a magyarságnak meg kellene vitatnia, hogy hogyan képzeljük el itt, Kassán a 

magyar oktatást. Én annak vagyok a híve, hogy először nekünk kellene lépni, nekünk kellene javaslattal előállni, nekünk kellene 

megoldani a felmerülő problémáinkat. Sok esetben egymás kivéreztetésére játszanak az iskolák, de kérdezem, ezzel hogyan segítünk 

a magyar diákok szlovákiai megmaradásán – mondja a kassai ipari igazgatója, Rigó Gyula. […] A kassai ipari az egyik legrégebben 

működő magyar szakközépiskola az országban. Évtizedeken keresztül ebben az iskolában képezték a magyar gépészeket és 

villamossági szakembereket – voltak évek, amikor párhuzamosan öt osztályban. Ma már a nagy múltú szakközépiskolában is érzik 

a diáklétszám általános csökkenésének hatásait, az összlétszám 180 fő alatt van. […] Az iskolák óriási harcot vívnak a gyerekekért, 

sajnos előfordult ilyen helyzet, találkoztunk ilyen diszkriminációval…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

Czáboczky Szabolcs történész: Kassán a Rákóczi-kultusz kezd kimozdulni a magyar mikroközegből 

Kassa városának említésére sokaknak azonnal a Szent Erzsébet-székesegyház, illetve az annak kriptájában nyugvó II. Rákóczi 

Ferenc jut eszébe. A fejedelem kassai kötődéséről, a személyét övező helyi kultuszról Czáboczky Szabolcs történésszel, a Fórum 

Kisebbségkutató Intézet munkatársával beszélgettünk. […] A Honvéd-szobrot 1906 szeptemberében leplezték le, amely egy 

negyvennyolcas vörös sipkás honvédet és egy mögötte álló kuruc harcost ábrázolt, lényegében a függetlenségi harcok kontinuitását 

szimbolizálva. A teret alapvetően ezzel a narratívával próbálták nacionalizálni, a magyar nemzeti függetlenségi narratívát 

kiterjeszteni a nyilvánosságba Kassán. […] Éveken keresztül húzódó viták tárgya volt Kassa nemzetiségi összetétele, mert magukat 

a népszámlálásokat sem lehet komolyan venni. […] Ha Kassa szlovák ajkú lakosságát vesszük, a századforduló idején sokukban 

még nem fejlődött ki a modern szlovák nemzeti öntudat. Kassára is jellemző volt egyfajta regionális identitás, egy városi 

lokálpatriotizmus…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/arany-janos-eremmel-tuntettek-ki-takacs-martat
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/arany-janos-eremmel-tuntettek-ki-takacs-martat
https://ma7.sk/aktualis/szlovakiaban-tobb-valasztasi-korzetet-lehetne-kialakitani
https://ujszo.com/kozelet/a-magyar-szovetseg-udvozolne-a-tobb-valasztokerulet-letrehozasat
https://ujszo.com/kultura/veget-ert-a-tompa-mihaly-orszagos-verseny
https://ujszo.com/kultura/veget-ert-a-tompa-mihaly-orszagos-verseny
https://napunk.dennikn.sk/hu/4057168/egyre-nehezebb-a-toborzas-fulektol-nagyszelmencig-keves-a-magyar-diak-mondja-a-tulelesert-kuzdo-kassai-ipari-igazgatoja-interju/
https://napunk.dennikn.sk/hu/4057748/czaboczky-szabolcs-tortenesz-kassan-a-rakoczi-kultusz-kezd-kimozdulni-a-magyar-mikrokozegbol/
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Podcast: Böszörményi Péter szak- és műfordítóval 

Kassán született, ott is nőtt fel. Eminens diák volt, de nem állt tőle távol a polgárpukkasztás már a középiskolában sem. Saját 

bevallása szerint két tantárggyal volt problémája: a zenével és az idegen nyelvekkel. Így lett belőle énekes, majd szak- és műfordító. 

Informatikát és hungarológiát tanult Prágában, jelenleg Budapesten él. A podcastből kiderül: Milyen volt Kassa, és milyen volt ott 

felnőni, hogyan lett fordító, hány nyelven nem beszél, miket fordít egy szakfordító, egyenes-e az út a szakfordítástól a 

műfordításhoz. […] Böszörményi Péterrel Molnár Norbert beszélget a MoNoGramban…” Forrás: Patria24.sk: teljes cikk > 

A színház, az alkotás a mentális egészségmegőrzés egy formája, mondják a Jókai Napok kassai fődíjasai 

„Olyan ez a Mrozek-darab, amilyennek egy Mrozek-darabnak lennie kell” – mondta a Rókavadászatról a Jókai Napok zsűrije. Ez 

az első versenydarab, amellyel az 1996 óta működő Kassai Gimnazisták Színjátszó Társulatának sikerült elhoznia Komáromból a 

fesztivál fődíját. Pedig nem először fordult elő, hogy Bodon Andrea, a KGSzT állandó rendezője az abszurd drámáiról ismert lengyel 

alkotótól választott színművet. 2005-ben a Szerenádot, 2009-ben pedig az Özvegyeket adták elő. […] Bodon Andrea csak találgatni 

tud, mi lehetett az a plusz, ami az idei sikerhez kellett. Bevallása szerint azért esett a választása erre az abszurd, groteszk elemekben 

bővelkedő színműre, mert szereti a változatosságot, és a tavalyi mesejáték után valami teljesen mással akart előrukkolni…” Forrás: 

Napunk.sk: teljes cikk > 

 

Egyeztetés a magyaroktatás jövőjéről 

A fővárosi Bunte Schule magyar súlypontú osztályait látogatta meg a közelmúltban Heinrich Himmer a Bécsi Oktatási Igazgatóság 

vezetője Szilágyiné Bátorfi Edit nagykövet és Maruzsa Zoltán, a magyar kormány köznevelési államtitkára társaságában. A 

látogatásra a vendégekkel tartott Király Andrea, a Magyar Népcsoporttanács elnökhelyettese és Hollós József, a tanács fővárosi 

oktatási ügyekkel foglalkozó tagja is. Az iskolában Nick Ildikó mutatta be a hat évvel ezelőtt elindult koncepciót, amely mostanra 

stabil, keresett elemévé vált a magyar oktatási kínálatnak Bécsben. […] A látogatást követően tartott megbeszélésen ismét 

felvetődött a gimnáziumi magyar oktatás kérdése is…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Kilakoltatás fenyegeti a Bornemisza-társaságot 

Immár 64 éve biztos pont a bécsi magyar kulturális életben a Bornemisza Péter Társaság. Az evangélikussághoz kötődő, döntően 

irodalmi és történelmi programokat szervező egyesület, egyben a Bécsi Posta kiadója most elvesztheti székhelyét, amit a kezdetek 

óta bérel. A tulajdonos halálát követően ugyanis örököse most felbontaná velük a szerződést, és kilakoltatná székhelyéről az 

egyesületet. […] Az elnök, Másréti Kató Zoltán megdöbbent, amikor kilakoltatási végzést kapott kézhez. Időközben kiderült: a 

szerződés, amit – korára jellemzően – még gót betűkkel szedtek, számos rendezetlen kérdést tartalmaz, ami most hivatkozási alapnak 

számít az ügyvédek számára…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Hun utódok – filmbemutató Bécsben 

„Hun utódok“ címmel filmvetítésre invitált kedden az Ausztriai Magyar Szervezetek Kerekasztala, az AMAPED és az „Europa“-

Club. Magyarország Bécsi Nagykövetsége és a Magyarság Háza is támogatta az előadást, mely a hunok és a magyarok kapcsolatáról 

ismertette a legfrissebb kutatások eredményeit. A filmvetítést követő beszélgetésen részt vett Obrusánszki Borbála mongol 

nagykövet, történész, néprajzkutató. […] Mentsik Szilvia az Ausztriai Magyar Szervezetek Kerekasztalának elnöke az esttel 

kapcsolatban elmondta: „Arról szólt a film, hogy milyen olyan új kutatások vannak, amik igazolják azt, hogy a magyarok és a hunok 

között származási kapcsolat van. […] Mindenképp kimutatható közel 2.000 – 2.500 olyan szó ami hasonló, vagy ugyanaz a két 

nyelven…” Forrás: Volksgruppen.at: teljes cikk > 

Változatos témák a Bécsi Napló legújabb számában 

Gazdag tartalommal, változatos témákkal jelent meg a Bécsi Napló idei, 45. évfolyamának 3., májusi-júniusi száma.  […] Bodó 

Barna az etnikai kisebbségek megítélését járja körül az Európai Unió szemszögéből. […] Molnár Ilona a szlovákiai iskolák és 

oktatásügy helyzetét vázolja fel. A Nemzetközi sajtószemle ezúttal is érdekes kishíreket tartalmaz a világ minden részéből. […] 

Bölcskey-Molnár Dávid Lendületben a nemzeti kisebbségi jogok és a kisebbségpolitika Ausztriában című cikkében részletesen ír a 

témával kapcsolatosan rendezett konferencia anyagából megjelentetett szöveggyűjteményről, amelyben többek között az ausztriai 

kisebbségek helyzetével is foglalkoznak. […] Balassa Zoltán részletesen ismerteti Máté László felvidéki író, tanár, diplomata Tiszta 

beszéd címmel megjelent könyvét. […] Deák Ernő, az MTA MTK EB tagja átfogó interjút készített Jánosi Zoltánnal, a Magyar 

Napló főszerkesztőjével munkásságáról, az irodalomszervezésről…” Forrás: Becsinaplo.eu: teljes cikk > 

https://patria24.rtvs.sk/2024/06/19/minden-ami-biztato-az-rendszerhiba/
https://napunk.dennikn.sk/hu/4059444/a-szinhaz-az-alkotas-a-mentalis-egeszsegmegorzes-egy-formaja-mondjak-a-jokai-napok-kassai-fodijasai/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3262105/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3262490/
https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3261801/
https://www.becsinaplo.eu/becsi-naplo-xlv-evf-3szam


       

SZLOVÉNIA/MURAVIDÉK 

 

HORVÁTORSZÁG 

 

Szénási Ferenc kiállítása Kismartonban 

Szénási Ferenc soproni karikaturista kiállítása nyílt meg szerda este Kismartonban. A városháza galériájában „Határtalan humor“ 

mottóval, közel száz ötletkarikatúra és több tucat portrékép ad átfogó képet „Széna“ több évtizedes pályafutásáról…” Forrás: 

Volksgruppen.at: teljes cikk > 

 

Budapesten ülésezett a Kárpát-medencei Magyar Képviselők Fóruma 

A testület június 13-i budapesti plenáris ülésén, amelyen a muravidéki magyarságot Horváth Ferenc nemzetiségi képviselő 

képviselte, hagyományosan elfogadott egy állásfoglalást, amely szerint a magyar nemzetrészek szolidaritásukat fejezik ki a 

konfliktusban legsérülékenyebbnek bizonyuló nemzeti közösségekkel, így mindenekelőtt a kárpátaljai magyarsággal. […] A KMKF 

gratulál az erdélyi és a délvidéki szervezetek választási sikereihez, legyen szó önkormányzati, parlamenti vagy európai parlamenti 

megmérettetésről, amelyek bizonyítják az etnikai politizálás szükségességét és eredményességét…” Forrás: Nepujsag.net: teljes 

cikk > 

Podcast: Honőrző Muratáj Lendvai Kepe Zoltán tiszteletére 

Az elhivatottság évtizedei bontakoznak ki a Muratáj egyedi Honőrző név alatt megjelent kötetében. A honőrző maga pedig nem 

más, mint Lendvai Kepe Zoltán néprajzkutató, főmuzeológus az MTA külső köztestületének tagja vidékünk népi és szellemi 

kultúrájának egyik legtevékenyebb feltárója, öregbítője. Tiszteletére és pont a születésnapján jelent meg pénteken a Muratáj, egyben 

megünnepelve a muravidéki magyar közösség kulturális értékteremtő erejét is…” Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > 

Kiállítás: Amikor a fantázia összefonódik a történelemmel 

 „Elveszett tájak” címmel nyílt meg Göntér Endre festőművész kiállítása a dobronaki Ocean Orchids Trópusi Kert Galériájában. A 

Muravidéki Magyar Rádió Terepjáró című műsorának helyszíni riportja…” Forrás: Rtvslo.si: teljes cikk > 

 

Újabb tömegsírt találtak Vukovárnál 

Legalább tíz holttestet tartalmazó tömegsírra bukkantak a vukovári Petrovačka dola hulladéklerakónál, ahol 2022 áprilisa óta 

próbafeltárások folynak az 1990-es évek korai konfliktusai során eltűntek felkutatására – erősítette meg a miniszterelnök-helyettes 

és védelmi miniszter, Tomo Medved. […] A minisztérium tájékoztatása szerint jelenleg 1797 honvédő háborús embert keresnek 

még eltűntként Horvátországban, az elmúlt nyolc évben 170 áldozat földi maradványait ásták ki…” Forrás: Szmsz.press: teljes cikk 

> 

Harmadik lett az eszéki magyar iskolaközpont a Határtalanul című középiskolai vetélkedőn 

A korábbi évek nagy sikere után a 2023-24-es tanévben is megszervezték a Határtalanul középiskolai vetélkedőt. A több fordulós 

vetélkedősorozat, amelyhez 160 ezer diák csatlakozott, a napokban ért véget. Közülük 400 osztály jutott döntőbe, az ún. 

nagydöntőbe pedig 19 csapat, a verseny harmadik helyezettje az Eszéken működő Horvátországi Magyar Oktatási és Művelődési 

Központ (HMOMK) lett. […] Azt mindenképpen kiemelném, hogy a versenyfeladatokat érdekesnek, magát a versenyt pedig nagyon 

hasznosnak tartják a diákok és én is, és a tanuláson kívül még szórakoztunk is – mondta Kovačević Andrea, a HMOMK 

történelemtanára, a csapat felkészítő tanára…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

Harmincéves a fiumei magyar egyesület 

A HMDK Tengermelléki-fennsíki megyei egyesülete az egyik legrégebb óta működő alapszervezet, amely a hétvégén ünnepelte 

megalakulásának a 30. évfordulóját. […] Igyekszünk több programot szervezni a tagságnak, mint ahogy az itt élő többi kisebbség 

számára is. Két nagy rendezvényünkre, a festészeti alkotótáborra és a költészeti fesztiválra a helyi kisebbségek képviselőit hívjuk 

össze megyei szinten. Ugyanúgy nagy hangsúlyt fektetünk az anyanyelvápolásra, magyar játszóházat vezetünk […] mondta Šibalin-

Klepac Zdenka, az egyesület elnöke…” Forrás: Kepesujsag.com: teljes cikk > 

 

 

 

https://volksgruppen.orf.at/magyarok/stories/3261079/
https://nepujsag.net/nemzetiseg/16304-szolidarit%C3%A1s-a-k%C3%A1rp%C3%A1taljai-magyars%C3%A1ggal%20%20.html
https://nepujsag.net/nemzetiseg/16304-szolidarit%C3%A1s-a-k%C3%A1rp%C3%A1taljai-magyars%C3%A1ggal%20%20.html
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/nyelvmuvelo/a-magyar-magyar-szotarrol/710725
https://www.rtvslo.si/mmr/hirek/terepjaro/amikor-a-fantazia-oesszefonodik-a-toertenelemmel/712670
https://szmsz.press/2024/06/24/ujabb-tomegsirt-talaltak-vukovarnal/
https://szmsz.press/2024/06/24/ujabb-tomegsirt-talaltak-vukovarnal/
https://kepesujsag.com/harmadik-lett-az-eszeki-magyar-iskolakozpont-a-hatartalanul-cimu-kozepiskolai-vetelkedon/
https://kepesujsag.com/harminceves-a-fiumei-magyar-egyesulet/


       

SZERBIA/VAJDASÁG  

Újabb közoktatási intézményeket nyilvánított kiemelt jelentőségűvé a Magyar Nemzeti Tanács 

Ennek kiemelt jelentősége van a magyar tannyelvű oktatás folyamatosságának megtartása céljából - hangzott el a testület 13. rendes 

ülésén. A napirendi pontok között szerepelt egyebek mellett a vajdasági középiskolák első osztályaiba beíratható tanulók létszáma 

is, továbbá kulturális és tájékoztatási pályázatokra és iskolaigazgatói választásokra, valamint az általános iskolák kis létszámú 

osztályainak megnyitására vonatkozó jóváhagyások is. A Magyar Nemzeti Tanács eddig 22 oktatási intézményt nyilvánított kiemelt 

jelentőségűvé. A pénteki ülésükön ezt bővítették. […] Az idei tanévet összesen 1240 nyolcadikos fejezte be magyar nyelven, 

szeptembertől pedig 34 középiskolában összesen 1996 férőhely várja a leendő elsősöket. Újdonság, hogy újabb szakok is nyílnak 

magyar nyelven a 2024/2025-ös tanévben…” Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Idén is volt HELP4U Újvidéken 

A Vajdasági Magyar Diákszövetség idén is megszervezte a HELP4U programját Újvidéken, amellyel a jövendőbeli 

egyetemistáknak nyújtanak segítséget az egyetemekre való jelentkezés folyamatában. Segítenek a dokumentumok kitöltésében, a 

tájékozódásban, illetve hasznos információkkal szolgálnak magáról az egyetemi életről. […] Rapos Emma, Vajdasági Magyar 

Diákszövetség alelnöke elmondta: „Ez a program több mint tíz éve fut, és minden évben abból áll, hogy kijövünk ide az 

egyetemvárosba a felvételire való jelentkezés során, arra a három napra…” Pannonrtv.com: teljes cikk > 

Zenta: Légyott a könyvvel 

A Vajdasági Magyar Művelődési Intézet június 21-én, pénteken az idén is megrendezte a 95. Ünnepi Könyvhét és 23. 

Gyermekkönyvnapok vajdasági záró rendezvényét. A zentai Rin Tin Tin klubban megrendezésre kerülő (villám) könyvbemutatókon 

és a vele egy időben a zentai piactéren megrendezett könyvvásáron az Életjel, a Forum Könyvkiadó Intézet, a Kiss Lajos Néprajzi 

Társaság, a Magyar Tanszék, a VMMI és a zEtna új kiadványait mutatták be, többek között […] a Forum Könyvkiadó Intézet 

gondozásában megjelent Silling István, az MTA külső köztestületi tagjának Képek és szeretők; az Életjel kiadásában megjelent A 

művészet terei Csáth Géza, Kosztolányi Dezső, Milkó Izidor és Munk Artúr prózájában című tanulmánykötetet mutatják be. […] 

Katona Editnek, az MTA külső köztestületi tagjának a Magyar Tanszék gondozásában megjelent Nyelv, kép és gondolat összjátéka: 

tanulmányok a kognitív nyelvészet, a nyelvhasználati sajátosságok és a szövegalkotási stratégiák vizsgálata köréből című kiadványát 

mutatták be…” Vajma.info: teljes cikk > 

A jövő múltjai Hugyec Anikó új könyvében 

Egészen addig nem szűnünk meg létezni, amíg vannak, akik emlékeznek ránk. E bölcsességet mottóul véve íródott Hugyec Anikó 

új könyve, aki két nagy sikerű regény után most egy riportkönyvvel jelentkezett, hogy bebizonyítsa, a legelképesztőbb történeteket 

maga az élet produkálja. A magyarkanizsai szerző tíz helybeli személy életútját rögzíti, emléket állítva mindannak, amiben hisznek, 

amit szeretnek és képviselnek/képviseltek. […] Hugyec Anikót a könyvéről kérdeztük…” Vajma.info: teljes cikk > 

Színházi pezsgés Zentán 

Csütörtök este hivatalosan is kezdetét vette a Zentai Magyar Kamaraszínház és a Novem Színházi Szervezet által megszervezett 

Kamarafeszt. A megnyitón Trepljov, a feltörekvő író, Arkagyina, a híres színésznő, Samrajev, az intéző, vagyis az Anton Pavlovics 

Csehov Sirály című művéből készült előadás szereplői énekkel és zenével. […] A fesztivál elsődleges célja a zentai társulat 

sokszínűségének és tehetségének a bemutatása, illetve az, hogy a meghívott vendégek és a zentai közönség képet kapjon arról, hogy 

az elmúlt egy év alatt mennyit is fejlődtek a zentai színművészek – nyilatkozta lapunknak Dévai Zoltán, a Zentai Magyar 

Kamaraszínház igazgatója…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

Művésztelep Verbászon 

Első alkalommal szervezett művésztelepet a verbászi Szirmai Károly Művelődési Egyesület. A júniusi kánikulában az alkotók 

számára a szervezet székházánál lévő park biztosította az árnyékot, a többiről azonban a szervezők gondoskodtak. Bógáncs 

Andrijašević Lívia, az egyesület újonnan megválasztott elnöke és az esemény fő szervezője elmondta, a felhívásra 16 művész 

jelentkezett. […] Szórványban élő magyar közösségként büszkék vagyunk arra, hogy a sok nehézség ellenére sem szűnt meg a 

készség, hogy valami újat kezdeményezzünk…” Magyarszo.rs: teljes cikk > 

https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/ujabb-lepes-magyar-tannyelvu-oktatas-megtartasa-celjabol
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/iden-volt-help4u-ujvideken
https://www.vajma.info/cikk/kultura/16341/Zenta-Legyott-a-konyvvel.html
https://www.vajma.info/cikk/kultura/16342/A-jovo-multjai-Hugyec-Aniko-uj-konyveben.html
https://www.magyarszo.rs/kultura/szinhaz/a.310568/Szinhazi-pezsges-Zentan
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/a.310642/Osszefogott-a-szorvanyban-elo-magyarsag


       

UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

ROMÁNIA/ERDÉLY 

 

Szabad az út Ukrajna és Moldova előtt 

Ukrajna és Moldova minden feltételt teljesített az EU csatlakozási tárgyalások megkezdéséhez. A holland parlament június 20-án 

jóváhagyta azt a határozatot, amely szerint a két ország eleget tett minden kötelezettségének, így formálisan is elkezdődhetnek a 

tárgyalások, amelyek elvezetnek Ukrajna és Moldova Európai Unióhoz való csatlakozásához…” Forrás: Tv21ungvar.tv: teljes cikk 

> 

A másoddiplomás képzésben részt vevő diákoknak nem jár többé halasztás 

A mozgósításról szóló törvény életbe lépése után megváltoztak a halasztás szabályai. Ennek következtében egyes polgárok 

ideiglenes felmentést kaptak a szolgálat alól, míg mások számára megszűnt a halasztás lehetősége. Az ügyvéd szerint a törvény 

bevezetésével egyszerre bővült és szűkült azoknak a köre, akik kérhetik a mozgósítás elhalasztását. Mostantól csak a nappali vagy 

duális képzésben részt vevő hallgatók kaphatnak halasztást, valamint azok, akik magasabb, következő fokozatot szereznek. A 

másoddiplomát szerzők és a levelező képzési formában részt vevők már nem jogosultak ideiglenes felmentésre. [...] Volodimir 

Zelenszkij ukrán elnök aláírta a közép- és felsőoktatási intézményekben tanulók általános katonai alapképzéséről szóló törvényt az 

ukrán parlament honlapján megjelent közlemény szerint. A jogszabály célja az általános katonai képzés rendszerének javítása, amely 

az Ukrajna védelme tantárgy oktatásával történik. [...] 2024 májusában Ukrajnában több embert mozgósítottak, mint az elmúlt 

néhány hónapban összesen, közölte a Legfelsőbb Tanács nemzetbiztonsági, védelmi és hírszerzési bizottságának titkára…” Forrás: 

Kiszo.net: teljes cikk >  teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Ukrán nyelvtörvény: Július 16-án életbe lép az újabb cikkely 

Július 16-tól kezdődően jelentős változások lesznek tapasztalhatók Ukrajnában, amelyek az ukrán nyelv használatát és a nyomtatott 

sajtót érintik. Ekkor lép hatályba ugyanis az ukrán nyelv államnyelvként való használatának biztosításáról szóló törvény 25. 

cikkelye, amely szabályozza az államnyelv használatát a nyomtatott sajtóban. Az új szabályokat az államnyelvvédelmi biztos tette 

közzé a hivatalos honlapján, ahol részletezték a rendelkezéseket…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

 

Statisztika: Rengeteg nyolcadikos nem képességvizsgázik 

Közel 16.000 a nyolcadik osztályba a tanév elején beiratkozott diák nem fejezte be az általános iskola utolsó osztályát, vagy 

valamilyen okból a tanintézetek nem íratták be automatikusan a kedden kezdődő képességvizsgára. Ez a szám a legmagasabb az 

elmúlt öt évben, annak ellenére, hogy Ligia Deca tanügyminiszter még januárban 13 pontba foglalt intézkedés-javaslatot küldött az 

iskoláknak, éppen a jelenség leküzdésére. […] A miniszter azt javasolta a tanintézeteknek, hogy az igazgatók, aligazgatók látogassák 

az órákat, tartsanak pedagógiai felkészítőket és tanácsadást a tanároknak. Tartsanak metodikai tevékenységeket, […] folyamatosan 

vonják be a szülőket az iskolai tevékenységekbe. A roma gyerek szüleinek tartsanak tájékoztató kampányokat…” Forrás: Maszol.ro: 

teljes cikk > 

Még nem döntöttek a kisebbségi diákok román dolgozatainak javításáról 

Patthelyzet van kialakulóban a nemzeti kisebbséghez tartozó érettségizők román nyelvű írásbeli dolgozatainak javítását illetően. A 

Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége (RMPSZ) ugyanis az Országos Diszkriminációellenes Tanácshoz (CNCD) fordult, 

hogy állást foglaljon arról, diszkriminációnak minősül-e, hogy a nemzeti kisebbségekhez tartozó diákok románérettségi-dolgozatait 

olyan tanárok javítják, akik nem ismerhetik a helyzet sajátosságait. A tavalyi és az idei próbavizsgán román nyelvből elért jegyeket 

összehasonlítva az RMPSZ arra a következtetésre jutott, hogy 50%-kal csökkent a 6-os és 8-as közötti román jegyek száma, és nőtt 

a 2-es és 4-es közötti jegyek száma – mondta Ferencz-Salamon Alpár országos RMPSZ-alelnök. […] A döntő szó a tan-

ügyminisztériumé…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Nagypataki táblaper: Miért változott meg az ítélet Brassóban? 

A Kovászna megyei törvényszék törvényesnek ítélte a nagypataki magyar feliratot, nem tudják, miért döntött másképp a brassói 

táblabíróság – nyilatkozta lapunknak Ráduly István prefektus, aki maga is az újságból értesült arról, hogy Nagypatak bejáratánál 

csak román felirat lehet. A kormánymegbízott nem kívánta kommentálni a nagypataki helységnévtáblával kapcsolatos ítéletet, de 

azt elmondta, hogy a közigazgatási törvénykönyvben egyértelműen szabályozott a kérdés: csak ott kötelező a kisebbségek nyelvén 

való feliratozás, ahol a kisebbség aránya meghaladja a lakosság 20 százalékát; egy önkormányzat azonban dönthet úgy, hogy 20 

https://tv21ungvar.tv/2024/06/21/szabad-az-ut-ukrajna-es-moldova-elott/
https://tv21ungvar.tv/2024/06/21/szabad-az-ut-ukrajna-es-moldova-elott/
https://kiszo.net/2024/06/24/az-ugyved-valaszol-egyes-diakoknak-nem-jar-tobbe-halasztas/
https://tv21ungvar.tv/2024/06/18/alairtak-a-kozepiskolai-es-egyetemi-hallgatok-katonai-alapkepzeserol-szolo-torvenyt/
https://kiszo.net/2024/06/11/majusban-tobb-embert-mozgositottak-mint-az-elmult-honapokban-osszesen/
https://kiszo.net/2024/06/24/ukran-nyelvtorveny-julius-16-an-eletbe-lep-az-ujabb-cikkely/
https://maszol.ro/belfold/Rengeteg-nyolcadikos-nem-kepessegvizsgazik-pedig-epp-ezt-akarta-elkerulni-a-miniszter
https://szabadsag.ro/article/meg-nem-dontottek-kisebbsegi-diakok-roman-dolgozatainak-javitasarol


       

százalékos arány alatt is kihelyez magyar vagy más nyelvű feliratot. A megyeháza azzal érvelt a magyar felirat mellett, hogy a 

megye lakosságának háromnegyede magyar ajkú, és ezt a sepsiszentgyörgyi törvényszék el is fogadta. A prefektúra nem azért 

fellebbezte meg az alapfokú ítéletet, mert elégedetlen volt vele, hanem azért, mert törvény szabta kötelessége kimeríteni az összes 

lehetséges jogorvoslati lehetőséget – magyarázta…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés: A román állam az ozsdolai közbirtokosság ellen 

A kézdivásárhelyi bíróságon a román állam által az ozsdolai Láros Közbirtokosság ellen 2019-ben indított alapfokú per 25. 

tárgyalása után úgy néz ki, e hónap 25-én végre sor kerül az érdemi tárgyalásra, majd az ítélethirdetésre, amely mindkét fél részéről 

megfellebbezhető lesz. A végső, jogerős döntést a megyei törvényszék fogja kimondani. Az évek óta húzódó visszaállamosítási 

perről és annak előzményeiről Pál István közbirtokossági elnökkel beszélgettünk. Az elnök elmondta: a román állam 2019. 

augusztus 29-én iktatott keresetével kérte a 2002-ben visszaszolgáltatott ingatlanjogok […] érvénytelenségének megállapítását. A 

felperes a keresetben lényegében azt állítja, hogy a két ingatlanjog kiadása – 2571,3 hektár erdei növényzettel borított területre és 

44,48 hektár legelőre és rétre vonatkozóan – törvénytelen módon történt, ezért a tulajdonjogok és az azokat megelőző döntések és 

dokumentumok semmisek…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Tudománydiplomácia tantárgy bevezetését tervezik a Sapientia EMTE-n 

Új tantárgy a kidolgozásával és bevezetésével foglalkozik a Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem (EMTE), amely a 

tudománydiplomácia elnevezést viseli. Egyrészt a tudományos kutatóknak kíván pályázati tudnivalókat átadni, másrészt kapcsolati 

hálót akar teremteni a nyugat-európai és a kelet-közép-európai egyetemek között. Ezáltal a Sapientia EMTE kolozsvári kara újabb 

nemzetközi projektben vesz részt, amely már az ötödik európai uniós Erasmus+ stratégiai kutatási partnersége. A képzést választható 

tantárgyként fogják oktatni a Sapientia EMTE mesteri tagozatán az érdeklődőknek. […] Minél több hálózat részesei vagyunk 

csomópont pozícióban, annál jobban számítunk. A tudománydiplomácia ebben tud segíteni – magyarázta Szenkovics Dezső, a 

Sapientia EMTE kolozsvári karának dékánja, az MTA külső köztestületének tagja…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Csökkentették a magyar nyelvű képzésre meghirdetett helyek számát a MOGYTTE-n  

Miközben egyre jobban bővül, terjeszkedik az immár középiskolával is rendelkező marosvásárhelyi George Emil Palade Orvosi, 

Gyógyszerészeti, Tudomány- és Technológiai Egyetem, az idén is csökkentették az önállóságától megfosztott magyar nyelvű 

általános orvosi, fogorvos tudományi képzésen a 2024-es felvételi vizsgára meghirdetett helyek számát.  2023-ban 150 hely volt 

mind a magyar, mind a román nyelvű általános orvosi szakon, […] ehhez képest az idén nyáron 135 helyet hirdetett meg az egyetem 

a magyar nyelvű általános orvosi képzésre, 160-at a román tannyelvűre. Országos szinten kevesebb a magyar diák, ezért a 

felvételizők száma is kisebb, de a 150 hely betöltésével nem volt probléma. Erről kérdeztük Nagy Előd rektor helyettest, az MTA 

külső köztestületének tagját: A magyar nyelvű képzésen azért hirdetett meg kevesebb helyet az egyetem, mert a tavaly körülbelül 

7–8 hallgató évet kellett ismételjen…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Megjelent TGM Kolozsvári esszék című kötete 

Megjelent a Transtelex első könyve, Tamás Gáspár Miklós kolozsvári esszéinek gyűjteménye, amelyet a Kijárat kiadóval 

együttműködésben adtunk ki. […] Hosszú lenne a lista, ha össze akarnánk írni, hogy személyesen kinek tartozunk még köszönettel, 

nem is kezdhetnénk mással, mint Tamás Gáspár Miklós családjával, akik az első pillanattól mellénk álltak, Tamás Ábel a szakmai 

folyamatokat is végigkísérve egyengette a kiadást, hogy egy olyan szöveggyűjtemény álljon össze, ami reprezentatív, és méltó 

édesapja emlékéhez. […] Szeretettel meghívunk mindenkit a könyvbemutatónkra, amelyet június 25-én este 19 órakor tartunk a 

kolozsvári Planetárium kávéházban. Az esemény meghívottjai: Balázs Imre József, a kötet szerkesztője, Selyem Zsuzsa író és 

egyetemi oktató ‒ mindketten az MTA külső köztestületének tagjai ‒ valamint Dimény Áron színész. A beszélgetést moderálja Vig 

Emese, a Transtelex vezető szerkesztője…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

14. századi falképeket tártak fel a székelyföldi Szacsva középkori templomának külső falán 

Újabb érdekes, 14. századi falképeket tárt fel Szakáts Tamás restaurátor a háromszéki Réty községhez tartozó kis zsákfalu, Szacsva 

középkori templomának külső falán. A templomhajó külső, északi oldalán egy falmélyedésben két jelenet is kirajzolódik: az egyik 

a királyok imádása (bár helyszűke miatt itt csak egy király járul a Kisjézust ölében tartó Szűz Mária elé), míg a másik töredéken a 

hitetlen Tamásnak sebeit feltáró Krisztus szerepel – magyarázta a lapnak Jánó Mihály művészettörténész…” Forrás: 3szek.ro: teljes 

cikk > 

Podcast: Tehetséggondozással is foglalkozik az Erdélyi Magyar Írók Ligája 

A legutóbbi pályázat kiírásakor az E-MIL úgy döntött, nem csak díjazza a legjobb jelentkezőket, hanem a későbbiekben is figyel 

rájuk, vagyis tehetséggondozással is foglalkozik. […] Idén 67 településről 163 pályázat érkezett, mintegy 55 általános, középiskolai 

https://www.3szek.ro/load/cikk/166631/miert-valtozott-meg-az-itelet-brassoban-nagypataki-tablaper
https://www.3szek.ro/load/cikk/166525/kovetkezik-az-erdemi-targyalas-a-roman-allam-az-ozsdolai-kozbirtokossag-ellen
https://szabadsag.ro/article/tudomanydiplomacia-tantargy-bevezeteset-tervezik-sapientia-emte-n
https://www.e-nepujsag.ro/articles/csoekkentettek-a-magyar-nyelvu
https://transtelex.ro/kozlemeny/2024/06/19/tgm-kolozsvari-esszek-megjelent
https://transtelex.ro/kultura/2024/06/20/transtelex-konyvbemutato-tgm-kolozsvari-esszek
https://transtelex.ro/kultura/2024/06/21/14-szazadi-falkepeket-tartak-fel-a-szekelyfoldi-szacsva-kozepkori-templomanak-kulso-falan
https://transtelex.ro/kultura/2024/06/21/14-szazadi-falkepeket-tartak-fel-a-szekelyfoldi-szacsva-kozepkori-templomanak-kulso-falan


       

és egyetemi intézményből. […] Kik írnak? Miről írnak? Hogy írnak? Miben áll a díjazást követő tehetséggondozás? – ezekről a 

kérdésekről beszélgettünk a Kolozsvárirádió Kontűr című műsorában Márton Evelin író, szerkesztővel, a zsűri elnökével, és 

Demeter Zsuzsa irodalomtörténész, szerkesztővel, az E-MIL titkárával, az MTA külső köztestületének tagjával…” Forrás: 

Kolozsvariradio.ro: teljes cikk > 

Addig legyen Campus, amíg lesz magyar sajtó, olvasó és újságíróképzés Kolozsváron 

Amikor a Campus szerkesztőivel a lap ügyes-bajos dolgairól beszélgetünk, időről időre felmerül a kérdés: mit adhat az 

egyetemistának az, ha részt vesz a diáklap szerkesztésében, írásában és egyéb munkálataiban. Megkerestük a lap néhány volt 

munkatársát, és arra kértük őket, meséljék el, milyen kihívásokkal szembesültek akkor, amikor ők voltak campusosok. Alanyainknak 

három kérdést tettünk fel, arról érdeklődtünk, hogy: milyen volt szerkesztőnek lenni; mit adhat az egyetemistának az, ha csatlakozik 

a munkálatokhoz; mivel maradt a megkérdezett a Szabadságnál eltöltött évek után, illetve, ha akarnak, osszanak meg néhány 

tanácsot a következő generáció számára…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Lapszemle: VÁRAD 2024. évi 6. száma 

Az irodalmi, művészeti, társadalmi, tudományos folyóirat, a VÁRAD 2024. évi 6. száma most került ki a nyomdából, ezúttal is száz 

oldalon kínál olvasni- és látnivalót. Most lenne 75 éves, de már a rendszerváltozást sem érte meg Sütő István erdélyi költő, akire 

egyik legszebb versének újraközlésével emlékezik és emlékeztet a szerkesztőség mindjárt a lapszám elején. […] Fleisz János 

történész, az MTA külső köztestületi tagjának írása Kossuth és Bem 1849-es váradi találkozását járja körül…” Forrás: 

Becsinaplo.eu: teljes cikk > 

Múltidéző: Iuliu Maniu összetett kapcsolata az erdélyi magyarokkal 

Iuliu Maniunak a gyulafehérvári egyesülés egyik ikonikus alakjának az erdélyi magyarokkal való kapcsolata összetett volt: politikai 

szinten ellenfelekként viszonyultak egymáshoz, de személyes kapcsolataikban kölcsönös tisztelet és barátság jellemezte őket. 

Háromszor volt Románia miniszterelnöke, és bár nem változtatott érdemben a magyar kisebbség helyzetén, helyi szintű ügyekben 

számos kedvező megoldást ért el. Míg azonban magyar részről a haza elárulóját látták és látják benne, sokszor magyar gyűlölőnek 

is bélyegezve őt, addig a jelenlegi román közgondolkodás személyi kultuszt épített a Nagy Egyesülés építőmérnökének. […] Maniu 

miniszterelnökségének idején ért véget két olyan ügy is, mely szinte az egész évtizedet tematizálta és fontos volt magyar 

szempontból. Az egyik az optánsper, a másik pedig a konkordátumügy…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Megemlékezés Márton Áron püspök pappá szentelésének 100. évfordulóján 

Márton Áron pappá szentelését követően első szentmiséjét szülőfalujában, Csíkszentdomokoson mutatta be 1924. július 13-án. 

Ennek az eseménynek a 100. évfordulóján ünnepélyes szentmisével emlékezik a szülőfalu 2024. július 14-én, vasárnap a római 

katolikus templomban, amely ünnepségre szeretettel várnak mindenkit. A megemlékezésen kiemelt figyelmet fordítanak azokra, 

akiket egykor Márton Áron püspök bérmált, akik erről az eseményről esetleg fényképeket is őriznek, és akik szívesen megosztanák 

emlékeiket másokkal is…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Magyar Örökség-díjas lett a szamosújvári Téka Alapítvány 

A Magyar Örökség és Európa Egyesület Magyar Örökség-díj bírálóbizottsága a szamosújvári Téka Alapítványnak ítélte a Magyar 

Örökség kitüntető címet közösségépítő munkájáért. A díjátadó ünnepséget június 22-én, szombaton tartották Budapesten, a Ráday-

ház dísztermében. A díjat Balázs-Bécsi Attila, az alapítvány elnöke vette át. Harangozó Imre néprajzkutató Téka Alapítványt méltató 

laudációjában kiemelte a Téka Alapítvány fontos közművelődési és közösségszervezési szerepét, amelynek köszönhetően 

Szamosújvár mára iskolavárossá vált…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

 

 

 

 

 

              

            Összeállította: Bóna László 

https://www.kolozsvariradio.ro/2024/06/12/nem-engedik-el-a-kezuket/
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